
 

SLOVO STAROSTY-malé referendum 
 

K ČLÁNKU V ČASOPISE ZEBRIN 

 „ODPADOVÉ HOSPODÁŘSTVÍ OBCE 2022“ 
              

 

Vážení spoluobčané, 

 

 v posledním vydání našeho časopisu ZEBRIN vyšel můj článek o odpadovém 

hospodářství obce na příští rok (měl tam být i můj podpis, aby bylo jasné, že je to má 

iniciativa). 

 Hned z kraje mého slova se musím omluvit za dvě nepřesnosti. 

První je ohledně chyby ve výpočtu za „nejčastější případ v naší obci“ Kde jsem správně 

napsal cenu za popelnici 3120 kč, ale do výpočtu jsem napsal počet 42 svozů za rok, a to je 

sezónní svoz. Správně zde mělo být 26x za rok. Pak výpočet souhlasí (120 x 26 x 1).     

 Druhá omluva je za vyvolání dojmu, že tento plán je již odsouhlasený a bude uveden 

do praxe. Článek měl vysvětlit základní problémy s odpady, které musí obec řešit 

v návaznosti na novou legislativu. Mnou zpracovaný koncept je dle mého názoru dlouhodobě 

udržitelný a řeší převážnou většinu problémů. Zabezpečuje vysokou vytříděnost, dostupnost 

služby odvozu odpadu a udržení nákladů v dlouhodobém horizontu. Samozřejmě vstupní 

zdražení je vysoké a některé služby nejsou všemi využívány (hlavně svoz bioodpadu). Takže 

tento systém bude pouze jedna z variant předložených na jednání zastupitelstva.  

 

HLASOVÁNÍ 
Můžete použít tento list a vyznačit vámi preferovanou variantu a vložit do schránky 

obecního úřadu, nebo přímo odevzdat na OÚ v úředních hodinách. Každý dům by měl 

tento list obdržet, takže se počet hlasů je počet čísel popisných. Nebo můžete napsat svou 

volbu na můj pracovní email starosta@sibrina.cz . Nezahazujte možnost vyjádřit svůj 

názor. V případě účasti většiny (více než 50% č. p.) Bude pro mne a věřím, že valnou 

většinu zastupitelů zavazující. Výsledky budou zveřejněny na webu obce.  Hlasovat 

můžete do 26. 11. 2021. 

 

 

 Tímto bych vám rád popsal další možné varianty a jejich výhody a nevýhody.  

 

Varianta 1.  Zůstane stávající systém bez výrazné změny 

 
 Každý si vybere objem černé popelnice jako dosud, zůstanou sběrná místa (na návsi, 

U Hrušky, Stupice) se všemi negativními důsledky (nepořádek, zneužívání kontejnerů lidmi a 

firmami mimo obec apod.). Bioodpad bude každý odevzdávat na jednom sběrném místě 1x za 

měsíc (Šálkův dům), nebo kdykoliv v otvíracích hodinách nasmlouvaného sběrného dvora 

v Úvalech. Pokud bude občan chtít hnědou bio popelnici, tak si ji nasmlouvá samostatně 

s Pražskými službami jako dosud. Poslední informace od pražských služeb je, že budou 

pokračovat v uzavřených smlouvách s občany, ale obec nemá jakýkoliv vliv na cenu a trvání 

této služby.    

 

mailto:starosta@sibrina.cz


Zde si musíme dát základní data: 

 1. Náklady na tento systém (svoz odpadu, provoz sběrných míst 2022) …… 1 503 714 kč 

 2. Příjmy za vytříděný odpad  ……………………………………………….    240 000 kč 

 3. Nutno vybrat „na poplatcích“ …………………………………………….  1 263 714 kč 

 

Což cenově vychází na 0,7 kč/litr odpadu (při současném stavu vydaných objemů popelnic) 

 Cenově pro ukázku pro rok 2022 

Svoz / popelnice 80 120 240 

14 denní (26x) 1450 2184 4368 

Sezónní (42x) 2350 3528 7056 

Týdenní (52x) 2912 4368 8736 

 

Výhodou je „levná“ počáteční cena.  

 

Nevýhodou je zaručené zvyšování ceny každý rok nejen o inflaci ale i o penalizaci za 

netřídění odpadu. V tomto systému máme velký přebytek netříděného odpadu nad 

zákonný limit pro sníženou sazbu. Máme dnes cca přes 300 kg netříděného odpadu na 

občana/rok. Limit na občana je 190 kg netříděného odpadu a každý rok se bude limit snižovat 

o 10 kg a cena za překročení limitu (pokuta) zvyšovat ze současných 40kč/100 kg každý rok o 

10 kč/100 kg.  Což je progresivní nárůst v cenách každý rok. V roce 2025 do toho zasáhne 

ještě povinnost, aby 60% celkové hmotnosti odpadu v obci byl vytříděný odpad. Této 

podmínky se dá dosáhnout pouze při započítávání hmotnosti bioodpadu (hnědé popelnice). 

Pokud bude odvážen pražskými službami, nebude se nám započítávat a obec bude platit další 

sankci 200 000 kč ročně, která zase zvýší cenu za svoz.  Dále, podprůměrná dostupnost 

sběrných nádob na tříděný odpad. Nepořádek kolem sběrných míst a velmi nákladná údržba 

těchto míst, která se také může velmi výrazně projevit v budoucí ceně popelnice. Také 

možnost neschopnosti obce zabezpečit úklid a obsluhu sběrných míst (nemožnost sehnat 

pracovníka ochotného vykonávat tuto činnost za peníze, které jsme mu schopni zaplatit). Tím 

by došlo ke zrušení sběrných míst a zavedení pouze jediného (Šálkův dům), otevřeného jen 

v určitých časech.    

Samozřejmě se všemi negativy jako snížení dostupnosti třídění, následné zvýšení netříděného 

odpadu způsobujícího zvýšení ceny za svoz (pokuta za nad limit).  

 

Penalizace obce za nad limit netříděného odpadu, která se bude projevovat v budoucí 

ceně popelnice, při tomto systému: 

 

rok Penalizace za nad 

limit v Kč /rok 

Pokuta za nevytřídění 60% 

odpadu v kč/rok 

Celkem v kč 

2022 46 608  46 608 

2023 61 522  61 522 

2024 78 300  78 300 

2025 96 942 200 000 296 942 

2026 117 447 200 000 317 447 

2027 139 817 200 000 339 817 

2028 164 051 200 000 364 051 

2029 190 148 200 000 390 148 

  

 

 

 



Varianta 2. Omezený „door to door“ systém (svoz od dveří) 
 

 Každý obdrží (pokud bude chtít) modrou a žlutou popelnici na tříděný odpad (papír a 

plast) vyváženou 1x14dní. Bioodpad bude řešen stejně jako ve variantě 1 a bude zřízeno 

sběrné místo v Šálkově domě na ostatní tříděný odpad (tetrapak, sklo, olej, plech) a případný 

„nadbytečný jednorázový papír a plast“. Současná sběrná místa (na návsi, U Hrušky, Stupice) 

by byla zrušena.!!! Upozornění 80l popelnice je pouze samostatně bez popelnic na tříděný 

odpad!!! Tuto malou popelnici využívají obvykle samostatně žijící senioři, nebo občané, 

kteří vyprodukují velmi málo odpadu (nežijí zde trvale apod.). V současnosti cca 9 lidí. Pro 

tyto uživatele není smysluplné zavádět „door to door“ systém, protože by byl nevyužit. 

 

Cena za svoz 0.85 kč/l, (spočítáno na nejpravděpodobnější typ svozu 120 / 1x 14dní) 

Cenově pro ukázku na rok 2022 

Svoz / popelnice 80 120 240 

14 denní (26x) 1768 2652 5304 

Sezónní (42x) 2856 4284 8568 

Týdenní (52x) 3536 5304 10608 

 

 

Výhody: Zmizí sběrná místa a nepořádek s tím související. Nadstandartní dostupnost třídění, 

každý, kdo bude chtít, bude mít sběrné místo „u ruky“. To umožní těm, kteří mají dnes větší 

objem popelnice nebo častější svoz (1x týdně) a nemají jednoduše přístupná současná sběrná 

místa tříděného odpadu, přechod na menší objem černé popelnice a tím na levnější variantu 

svozu (úspora 1800 kč! týdenní varianta 1 oproti 14 denní variantě 2). Zvýšení 

vytříděnosti a tím pádem snížení objemu nevytříděného odpadu pod hranici pokuty (190 

kg/občan/rok), nebo těsně kolem ní a tím „stabilizovat“ uvedenou cenu na delší dobu.  

Zde je nejlépe vidět „smysl“ nového zákona, tj. postihnout ty co netřídí a zvýhodnit ty co 

třídí. Tím, že se zavede modrá a žlutá popelnice, umožní to při důsledném třídění (které bude 

mít každý u ruky) přejít na nižší sběrnou nádobu, nebo méně častý svoz. Takže ti, co přejdou 

díky tomuto na nižší počet svozů, nebo menší objem výrazně ušetří nejen v absolutní 

ceně tohoto systému, ale i oproti variantě 1, která jim přechod na nižší popelnici 

neulehčí. Navíc tento systém je ročně pouze o 468 Kč dražší než varianta 1 !!! – 

spočítáno na svoz 1x14 dní. 

 

Nevýhody: Samozřejmě vyšší startovací cena, ale udržitelná na delší dobu. Zde musím 

upozornit, že cena varianty 1, bude následující rok stejná ne-li vyšší, ale bez jakýchkoliv 

dalších výhod. Další nevýhodou je ne příliš dobře vyřešený bioodpad, kde obec nebude mít 

vliv na cenu bio popelnice, ani na zaručení poskytování této svozové služby (každý má 

smlouvu s pražskými službami osobně). Navíc od roku 2025 výše zmíněná „pokuta“ 200 000 

Kč, která navýší cenu za svoz (cca 587 kč na popelnici), protože se nám tento bioodpad 

nebude započítávat do vytříděného odpadu obce. Ale tento problém se dá řešit až s rokem 

2025. 

 

3. Plný „door to door“ systém (svoz od dveří) 
 

Popsaný v mém článku v časopise ZEBRIN.  

Cena za svoz 1 kč/l (spočítáno na nejpravděpodobnější typ svozu 120 / 1x 14dní) 

 

 

Svoz / popelnice 80 120 240 



14 denní (26x) 2080 3120 6240 

Sezónní (42x) 3360 5040 10080 

Týdenní (52x) 4160 6240 12480 

 

Zde již jen na zkráceně. Výhodou je komplexní řešení odpadového systému obce, s plnou 

dostupností a zaručeným provozem. Zajištění vysokého třídění odpadu a připravenost na rok 

2025 kdy do systému „pokut“ vstoupí váha bioodpadu. Zde musím poznamenat, jak jsem již 

zmínil, že v tomto případě můžeme tento systém jednoduše zavést až v inkriminovaném roce 

2025, ale těžko předpovědět budoucí podmínky svozu. Jasnou současnou výhodou by tento 

systém byl, pokud by bio popelnici používala výrazná většina obyvatel, jelikož součet cen za 

svoz bio popelnice poskytované Pražskými službami a černou popelnicí je vyšší než cena za 

náš „plný door tu door“ systém. 

 

Nevýhody: vysoká vstupní cena (avšak dlouhodobě udržitelná), pravděpodobná ne 

akceptovatelnost systému pro občany nevyužívající svoz bio odpadu, u nichž bude navýšení 

nejvíce znatelné. 

Pro srovnání uvádím ceny za odpad z okolních obcí (data z webu obcí) 

 

obec Cena za rok Typ svozu cena poznámka 

Doubek 2021(před zdražením) 120 /1x14 dní  2500,- mají door to door systém 

obdobný naší variantě 2 

Škvorec 2021(před zdražením) 120 /1x14 dní  2600,- mají door to door systém 

obdobný naší variantě 2 

Květnice 2022 (avizovaná 

cena), Systém nebude 

realizován 

z technických důvodů. 

120 /1x14 dní 2900,- Předpoklad ceny door 

to door systému 

podobného naší 

variantě 2 

 

Zde jsou uvedeny ceny, které jsou platné za rok 2021, před určením nových cen na rok 2022 

(před zdražením). Všechny obce mají současnou cenu obdobnou, jako je náš předpoklad 

na příští rok (rozdíl do 150kč).  Obec Květnice má již na svých stránkách vypočtenou 

předpokládanou cenu na příští rok, pokud by zavedla „Door to Door“ systém. Obec Květnice 

není schopna díky své husté a řadové zástavbě zavést „door to door“ systém svozu. Takže 

budou pokračovat obdobným systémem jako naše varianta 1. 

 

Závěrem: 

Výše zmíněné varianty budou předloženy na zasedání obecního zastupitelstva a budou 

projednávány. Dané varianty mohou být ještě drobně upraveny, ale v základu obsahují to, co 

jsme schopni provést v rámci nového odpadového zákona.  

 Mnou prosazovaná varianta bude „Varianta 2 – omezený door to door systém“ Jako 

nejlepší kompromisní řešení. Pokud by byla od občanů výrazná podpora tak i „Varianta 3 – 

plný – door to door“, ale zde předpokládám jeho zavedení až s rokem 2025, kdy k tomu bude 

každý „dotlačen cenou“ dle dalších podmínek zákona. Nebudu hlasovat pro variantu 1 

(současný systém), protože neřeší problém odpadu v obci a již v roce 2023 se výrazně 

prodraží.   

Věřím, že otázka odpadů vám není lhostejná. Pokud budete mít jakýkoliv další dotaz, můžete 

mi ho napsat na email starosta@sibrina.cz . 

    Bc. Luděk Havel 

                                              starosta obce 
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